
گزارش

معرفی اعضای شورای سیاستگذاری 
جشنواره فیلم فجر

اعضای شــورای سیاســتگذاری چهل و ســومین 
جشنواره فیلم فجر منصوب شدند.

به گزارش تســنیم، طــی احکامی از ســوی رائد 
فریدزاده رئیس ســازمان سینمایی، محمد مهدی 
حیدریان، سید محمد بهشــتی، حسین انتظامی، 
فرهــاد توحیدی، علیرضا شــجاع نــوری، محمد 
مهدی عسگرپور، علیرضا تابش، منوچهر محمدی 
و منوچهر شاهســواری به عنوان اعضای شــورای 
سیاســتگذاری چهل و ســومین جشــنواره فیلم 
فجر معرفی شــدند. در متن این احکام آمده است: 
نظــر به تخصص و تجارب ارزشــمند جنابعالی در 
حوزه ســینما با هدف پیش بینی تدابیر شایســته 
برای برگزاری هرچه با شــکوه تر چهل و ســومین 
جشــنواره بین المللی فیلم فجر و با تشکر از قبول 
همکاری به موجب این حکم به عنوان عضو شوای 
سیاســتگذاری چهل و سومین جشنواره فیلم فجر 
منصوب می شــوید.امید اســت با اتکال بر خدای 
متعال و به پشتوانه دانش و تجارب ارزنده خود، در 
جهت دهی و برنامه ریزی برای برگزاری جشنواره ای 
در تراز ارزش های والای جمهوری اســامی ایران 
و در راستای تحقق سیاســت های فرهنگی دولت 

چهاردهم موفق باشید.

جایزه بهترین فیلم جشنواره نوستالژیا 
برای »شهر خاموش«

جایزه بهترین فیلم جشنواره نوستالژیای ایتالیا به 
فیلم سینمایی »شهر خاموش« رسید.

پنجمین دوره جشــنواره نوستالژیا که از تاریخ ۱۵ 
تا ۱۷ نوامبر )۲۵ تا ۲۷ آبان( در شــهر رم برگزار 
شــد، جایزه بهترین فیلم بلند داستانی خود را به 
احمد بهرامی برای کارگردانی »شهر خاموش« اهدا 
کرد.»شــهر خاموش« به تهیه کنندگی رضا محقق 
و با مدیریت فیلمبرداری مســعود امینی تیرانی و 
با حضور باران کوثــری، علی باقری، بابک کریمی، 
بهزاد دورانی، محســن مهری دروی، کریم شراهی  
و حبیب شــراهی، تهیه و تولید شــده اســت.این 
فیلم تاکنون در چند جشــنواره بین المللی حضور 
داشــته و جایزه بهترین کارگردانی را از جشنواره 
شبهای سیاه تالین دریافت کرده. »شهر خاموش« 
همچنیــن یکی از گزینه های اصلی امســال هیات 

انتخاب فیلم ایران برای مراسم اسکار بوده است.

 انتخابات هیات نظارت بر مطبوعات 
به تعویق افتاد

دبیرخانه هیات نظارت بــر مطبوعات از به تعویق 
افتادن برگزاری انتخابات نماینده مدیران مســئول 
در هیــأت نظــارت بر مطبوعات بــه دلیل معرفی 

نشدن نماینده قوه مقننه به این هیات خبر داد.
به گــزارش روابط عمومی معاونت امور رســانه ای 
و تبلیغات وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی، در 
اطاعیــه دبیرخانه هیات نظارت بــر مطبوعات با 
سپاس از همراهی مســوولانه مدیران رسانه ها در 
فرایند برگزاری انتخابات امســال آمده است: از آن 
جا که هنوز نماینده قوه مقننه در هیات نظارت بر 
مطبوعات معرفی نشــده و با توجه به درخواســت 
کمیسیون محترم فرهنگی مجلس مبنی بر برگزار 
نشدن جلسه ویژه بررسی صاحیت نامزدها تا زمان 
معرفی نماینده ایــن قوه، امکان برگزاری انتخابات 
در تاریخ اعام شــده قبلی، وجود ندارد.بنا بر این 
گزارش، تقویــم برگزاری انتخابــات و فرایندهای 
قانونــی آن بافاصله پس از معرفی نماینده محترم 
قوه مقننــه در هیات، اعام و انتخابات در اســرع 
وقت برگزار خواهد شــد.دبیرخانه هیات نظارت بر 
مطبوعات از همه نامزدها و مدیران محترم رسانه ها 
درخواســت دارد تــا پیش از اعام اســامی نهایی 
نامزدهــا و تقویم برگزاری انتخابــات، از تبلیغات 

زودهنگام اجتناب نمایند.

۴۸ روایت از حاشیه 
دیدارهای رهبر انقلاب

کتاب »روایت اوّل شــخص از شخص اوّل« نوشته 
مهدی قزلی توسط انتشارات انقاب اسامی منتشر 

و راهی بازار نشر شد.
به گزارش مهر، کتاب »روایت اوّل شخص از شخص 
اوّل« نوشته مهدی قزلی، به تازگی توسط انتشارات 
انقاب اســامی منتشــر و راهی بازار نشــر شده 
است. این کتاب دربرگیرنده روایت هایی از حاشیه 
دیدارهای رهبر معظّم انقاب اســت. مهدی قزلی 
نویســنده این کتاب از سال ۸۸ الی ۹۷ همراه تیم 
رســانه ای دفتر حفظ و نشــر آثار حضرت آیت الله  
خامنه ای در برنامه هــای مختلف و متنوع رهبری 
حضور داشته اســت. این برنامه ها شامل سفرهای 
رهبــری به اقصی نقــاط ایران، جلســات نظامی، 
جلســات ادبی و فرهنگــی، دیدارهای خصوصی و 
عمومی، دیدارهای خانواده های شــهدا، رزمندگان 
دفاع مقدس و... می شوند. در بخشی از این کتاب، 
درباره دیدار رئیس مجمع تقریب مذاهب و رئیس 
ســازمان تبلیغات و شــعرای عرب با رهبر انقاب 
آمده است: شیخ عبدالقادر الترنینی نفر بعدی بود، 
روحانی ای از لبنان. شیخ که از لباسش معلوم بود 
ســنّی است قبل از خواندن شــعر، از خطبه ی روز 
جمعه ی انقاب تشــکر کرد و تأکید کرد دشــمن 
شیعیان و سنی ها، اســرائیل و آمریکا هستند. بعد 
از چنــد جمله صحبت، شــعرش را خواند که بلند 
بود: »من از آل محمد شفاعت می خواهم...« او هم 
ایســتاده خواند شــعر تقریبی و ضد اسرائیلی اش 
را؛ صراحتــاً راجع به اهل بیــت صحبت کرد و در 
 آخر شــعرش هم گفت که ما هم مثل شما منتظر 

امام زمان هستیم.

اخبــــار

علــی کلانتری  در دنیــای امروز، تغییرات ســریع در 
فناوری و شــیوه های ارتباطی به طور چشــمگیری نحوه 

دسترسی و مصرف اطاعات را دگرگون کرده است. 
روزنامه ها و مجات کــه زمانی منبع اصلی اطاعات برای 
مــردم بودند، به تدریج جایگاه خــود را در زندگی روزمره 
از دســت داده اند. این تغییر نه تنها بر نحوه دریافت اخبار 
تأثیر گذاشته، بلکه پیامدهای عمیقی بر فرهنگ عمومی و 

اجتماعی جامعه نیز داشته است.
یکــی از دلایل اصلی کاهش فــروش روزنامه ها و مجات، 
ظهور شــبکه های اجتماعی و رسانه های دیجیتال است. با 
پیشــرفت فناوری و فراگیر شدن اینترنت، مردم به راحتی 
به اطاعات دسترسی پیدا می کنند. این دسترسی سریع و 
آسان به اخبار، تحلیل ها و نظرات مختلف باعث شده است 
که دیگر نیازی به خرید روزنامه یا مجله احســاس نشود. 
بســیاری از افراد ترجیح می دهند که از طریق تلفن همراه 
یا تبلت خود به اخبار دسترســی پیدا کنند، زیرا این شیوه 
نه تنها سریع تر است بلکه هزینه ای نیز ندارد.عاوه بر این، 
تغییرات در سبک زندگی مردم نیز نقش مهمی در کاهش 
مصرف روزنامه ها ایفا کرده اســت. زندگی مدرن با سرعت 
بالایی پیش می رود و افراد بیشــتر وقت خود را صرف کار 
و فعالیت هــای اجتماعی می کنند. در این شــرایط، زمان 
کمتری برای مطالعه روزنامه ها وجود دارد. به همین دلیل، 
بســیاری از افراد به دنبال راه های ســریع تر برای دریافت 
اخبار هســتند و این امر موجب کاهــش تمایل به خرید 

روزنامه ها شده است.حذف فیزیکی روزنامه ها و مجات از 
زندگی مردم می تواند پیامدهای منفی زیادی داشته باشد. 
یکی از این پیامدها کاهش کیفیت اطاعات اســت. در حالی 
که روزنامه ها و مجات معمولاً دارای استانداردهای خاصی در 
تهیه محتوا هستند، شبکه های اجتماعی و رسانه های دیجیتال 
اغلب بدون بررســی دقیق اطاعات را منتشر می کنند. این 
موضوع می تواند منجر به گسترش شایعات و اطاعات نادرست 

شود که تأثیرات منفی بر آگاهی عمومی دارد.
عاوه بر این، حذف روزنامه ها و مجات می تواند به کاهش 
تنوع دیدگاه ها و نظرات در جامعه منجر شــود. روزنامه ها 
معمولاً فضای مناســبی برای ابراز نظــرات مختلف فراهم 

می کنند و نویســندگان با دیدگاه های متنوع می توانند در 
آنجــا قلم بزنند. اما در شــبکه های اجتماعی، غالباً نظرات 
پرطرفدار بیشــتر دیده می شود و این موضوع ممکن است 
منجر به ایجاد حباب های اطاعاتی شــود که در آن افراد 
فقط نظرات مشــابه خود را می شنوند و از دیگر دیدگاه ها 
بی خبر می مانند.از طرف دیگر، حذف فیزیکی رســانه های 
مکتــوب می تواند تأثیــرات منفی بر فرهنــگ مطالعه و 
یادگیری در جامعه داشــته باشــد. خوانــدن روزنامه ها و 
مجــات نه تنها به آگاهی عمومــی کمک می کند بلکه به 
تقویت مهارت های خواندن و نوشــتن نیز کمک می کند. با 
کاهش مصرف این نوع رســانه ها، احتمالاً نسل های آینده 

کمتر به خوانــدن کتاب و منابع مکتــوب تمایل خواهند 
داشــت که این موضوع می تواند به کاهش ســطح ســواد 

عمومی منجر شود.
همچنین، حذف روزنامه ها و مجات ممکن است بر اقتصاد 
رسانه ای تأثیر منفی بگذارد. بسیاری از روزنامه ها و مجات 
به عنوان کسب وکارهایی مستقل فعالیت می کنند و کاهش 
فروش آن هــا می تواند منجر به تعطیلــی یا کاهش تعداد 
کارکنان شــود. این موضوع نه تنها بر اشــتغال در صنعت 
رســانه تأثیر می گذارد بلکه ممکن اســت به کاهش تنوع 
رســانه ای نیز منجر شود، زیرا رسانه های کوچک تر قادر به 
رقابت با رســانه های بزرگ تر نخواهند بود.در نهایت، باید 
گفت که حــذف فیزیکی روزنامه ها و مجــات از زندگی 
مردم نه تنها یک تغییر ســاده در شیوه دریافت اطاعات 
اســت، بلکه پیامدهای عمیق تری بر روی فرهنگ، اجتماع 
و اقتصاد دارد. برای مقابله با این چالش ها، نیاز اســت که 
رسانه های مکتوب با اســتفاده از فناوری های نوین و ارائه 
محتوای با کیفیت، جایگاه خود را در زندگی مردم بازپس 
گیرند. همچنین، باید توجه بیشــتری به آموزش فرهنگ 
مطالعه و اهمیت رســانه های مکتوب در جامعه شــود تا 
نسل های آینده نیز از مزایای آن بهره مند شوند. در نتیجه، 
این تغییرات نیازمند توجه جدی از سوی سیاست گذاران، 
رســانه ها و جامعه اســت تا بتوانیم از آثــار منفی حذف 
فیزیکی روزنامه ها و مجات جلوگیری کنیم و یک جامعه 

آگاه تر و متنوع تر بسازیم.
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حذف فیزیکی روزنامه ها و مجلات از زندگی مردم و تأثیرات آن بر جامعه

رئیس انجمن ناشــران کتاب گفت:از سال گذشته کتاب 
در کشور ۳۰ درصد و ملزومات آن هم ۴۰ درصد افزایش 
یافته و این باعث وضعیت اشفته بازار کتاب در کشور شود.
هادی ابراهیمی ســنائی رئیس انجمن ناشران کتاب در 
گفتگو با باشــگاه خبرنگاران جوان  در خصوص افزایش 
قیمت کتاب در بازار گفت: یکی از دلایل افزایش قیمت 
کتاب گرانی کاغذ اســت وقتی کاغذ در داخل کشور از 
طریق واردات تامین می شود و هیچگونه حمایتی صورت 

نمی گیرد کتاب به طبع افزایش قیمت پیدا می کند.
او افزود: در گذشــته کاغذ به صورت  یارانه ای به ناشران  
تعلق می گرفت و امروز هم شــاهد این موضوع هستیم 
همچنین  تولید کاغذ در کشــور به شدت پایین است و 
جوابگــوی کتاب دانش آموزی را هم نمی دهد و این امر 

موجب می شود که قیمت کتاب افزایش یابد.
رئیس انجمن ناشــران کتاب اضافه کــرد: همچنین در 
این میان قیمت دســت مزد، چاپ کتاب، صحافی  و ... 
هم به طبع افزایش یافتــه و این موضوع هم مزیدی بر 
علت گرانی کتاب می شــود و عما کتاب از سبد مطالعه 
خانوار ها حذف شــده است و اگر دولت و وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســامی در این زمینه کاری انجام ندهند هیچ 
امیــدی به افزایش ســرانه مطالعه در کشــور نخواهیم 
داشت.ابراهیمی سنائی تصریح کرد: امروز با وضع گرانی 
کتاب رفته رفته کتاب فروشــی ها تعطیل و نویسنده ها 
هم دســت از کار نویسندگی می کشــند و کتابی تولید 
و انتشــار نمی  شــود.او در خصوص تعرفه اتحادیه چاپ 
و نشر اضافه کرد:امروز متاســفانه کتاب تولیدی کشور 
۱۰۰ درصد مونتاژی است به طوری که زینک، مرکب و 
حتی بیشتر دستگاه های چاپ هم خارجی است از سال 
گذشته کتاب در کشور ۳۰ درصد و ملزومات آن هم ۴۰ 
درصد افزایش یافته و این شــده که وضع بازار کتاب در 

کشور آشفته شود.
در همیــن حال معــاون امور فرهنگــی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسامی در »شب کتابفروشان« گفت: حل مسائل 
اصلــی و کانی که کتابفروشــان با آن درگیر هســتند 
از دغدغه هــای ما در مجموعه وزارت فرهنگ و ارشــاد 

اسامی است.

»شــب کتابفروشــان« همزمان با پنجمین روز از هفته 
کتاب ســی ودوم با حضور عبدالحسین کانتری؛ معاون 
امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی و علی 
رمضانی؛ مدیرعامل خانه کتــاب و ادبیات ایران و دبیر 
ســی ودومین دوره هفته کتاب و جمعی از کتابفروشان 
در ســرای اهل قلم برگزار شــد.در ابتدای این نشست، 
تعدادی از کتابفروشــان با اشــاره به ســختی های این 
شــغل، »تورم، هزینه های ملک و انرژی، مالیات تجاری، 
نبود تســهیات کم بهره و عقب ماندن قیمت کتاب ها از 
هزینه های جــاری« را از دغدغه های  اصلی خود مطرح 
کردند. برخی از کتابفروشان از نبود امکان و فضای کافی 
در تبلیغات شهری، رســانه ها و صداوسیما انتقاد کرده 
و معتقد بودند که رســانه ها و فضای شهری باید بدون 
چشم داشــت مالی در خدمت کتاب و فرهنگ باشند تا 
بتوانیم اثر آن را در سبد خرید مردم ببینیم. کانتری با 
تشــکر از حضور کتابفروشان و طرح مشکات و مسائل 
آنان، گفت: امروز به برکت حضور شــما بیشتر با مسائل 
این حوزه آشنا شدم. البته برخی از نکات قبا به صورت 

کتبی اعام شده بود اما برخی تازگی داشت. 
او افــزود: دغدغــه مــا در مجموعــه وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اسامی این اســت که تا حد توان این مسائل و 
مشــکات را حل کنیم. در مورد همراهی سازمان های 
دیگر از جمله در بحــث مالیات و هزینه های انرژی هم 
فعالیت هایی شروع شــده اما باید با جدیت بیشتری در 
ســطوح بالاتر پیگیری شــود.معاون امور فرهنگی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسامی با اشــاره به چند وجهی بودن 
برخی مسائل، ادامه داد: برخی از مسائل صرفا با حمایت 
وزارتخانه قابل رفع و رجوع نیســت و سازمان های دیگر 
هــم در آن دخیل هســتند. مثا در بحث تســهیات 
کم بهره، نظر بانک ها و حتی پیگیری در ســطح مجلس 
شورای اسامی نیاز است، چون بحث افزایش نقدینگی و 
تورم لحاظ می شود.کانتری با اشاره به اهمیت برگزاری 
نشســت های صمیمی با فعالان حوزه فرهنگ ادامه داد: 
در این جلسات نکات بسیار خوبی مطرح می شود، اما اگر 
دوســتان تمایل دارند می توانند مسائل و پیشنهادهای 

خود را به صورت کتبی هم به دست من برسانند.

افزایش ۳۰ درصدی قیمت کتاب در کشور
رئیــس هیــأت مدیره خانــه تئاتر در دیــدار با معاون 
هنری وزارت ارشــاد با اشاره به آمارهای موجود اجراها 
و افراد فعــال در عرصه تئاتر به تشــریح وضعیت خانه 
تئاتر پرداخــت و گفت: وضعیت نامناســب خانه تئاتر، 
نشــان دهنده وضعیت کلــی تئاتر اســت و با همکاری 
وزارت فرهنگ و ارشــاد باید مشکات حقوقی و مالیاتی 
را برطــرف کنیم و مصوبات قانونــی را که معوق مانده 

است اجرا کنیم.
نــادره رضایی، معــاون هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســامی در خانه تئاتر حضور یافــت و با هیأت مدیره 
ایــن خانه دیدار و درباره مســائل روز تئاتر و خانه تئاتر 
و شــرایط موجود گفتگو کرد.به گزارش ایســنا، در این 
دیدار، نادره رضایی با اشاره به مسأله کاهش تصدی گری 
دولت در امور اجرایی هنر، جشــنواره ها و مسائل مربوط 
به صنوف هنری گفت: با توجــه به وضعیت موجود، نه 
فقــط در خانه تئاتر، بلکه در جامعــه، تقویت نهادهای 
مدنی یکی از راه های توســعه اســت و با بهره گیری از 
انباشــت تجربه هنرمندانی که در صنف ها و انجمن های 
هنری حضور دارند، وزارت فرهنگ و ارشاد می تواند در 
جایگاه تســهیل گر وارد شود و کار را به اهل هنر بسپارد 
و برای تحقق آنچــه در برنامه های پیش روی وزارتخانه 

است، حضور خانه ها و اصناف لازم است.
معاون هنــری افزود: ما می خواهیم نگاه کیفی داشــته 
باشــیم و به دنبال آمار و عدد نیستیم و تاش می کنیم 
در حــوزه برگزاری رویدادها و جشــنواره ها بودجه را به 
شــکلی خاقانه مدیریت کنیم و تخصیــص دهیم و با 
برون ســپاری کارها به انجمن هــا فراغتی برای کارهای 
زیرســاختی در زمینه هنر پیدا کنیم. در گام اول برای 
فرایند صدور مجوز، پیشنهاد می شود که صنف فهرستی 
از استادان درجه یک را اعام کند تا فاز اول طرح صدور 

مجوز از سوی صنف و خانه تئاتر عملیاتی شود.
رضایی اضافه کرد: خانه تئاتر و دیگر صنوف با در دست 
گرفتن امور باعث می شوند که ما در استان ها برنامه ریزی 
کنیم و زیرساخت ها را فراهم آوریم. باید به فکر همراهی 
با مجموعه های اقتصادی باشیم تا به عنوان نهاد متولی 
هنر و فرهنگ، از ردیف بودجه های مسئولیت اجتماعی 

برای کارهای هنری و فرهنگی اســتفاده کنیم و فضا را 
برای هنرمندان وســیع تر کنیم. نهادهای اقتصادی هم، 
آگاهانه به این نتیجه رسیده اند که برای حضور بهتر در 
اجتماع باید ســراغ هنر بروند.معاون امور هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسامی ادامه داد: بودجه مسأله مهمی 
اســت ولی نباید از برنامه ریــزی فرهنگی و هنری غافل 
باشــیم چرا که هر چقدر بودجه افزایش یابد، اما برنامه 
نداشــته باشــیم راه به جایی نمی بریم. مضاف بر اینکه 
الان بایــد برای بــرون رفت از بحران هــای اجتماعی و 
فروکاســتگی ســرمایه اجتماعی، همه نگاه ها و تفکرات 
دست به دســت هم بدهند و تاش کنند تا هنرمندانی را 
که به هر دلیل از کار کناره گرفته اند به صحنه برگردانند. 
این یک امر ملی و برای ایران است و مطالبه گری صنوف 

در این زمینه، بسیار راهگشاست.
ایرج راد، رئیس هیأت مدیره خانه تئاتر نیز با اشــاره به 
آمارهای موجود اجراها و افــراد فعال در عرصه تئاتر به 
تشــریح وضعیت خانه تئاتر پرداخــت و گفت: وضعیت 
نامناســب خانه تئاتر، نشــان دهنده وضعیت کلی تئاتر 
است و با همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد باید مشکات 
حقوقی و مالیاتی را برطــرف کنیم و مصوبات قانونی را 
که معوق مانده اســت اجرا کنیم. مسائلی مانند امنیت 
شــغلی هنرمندان، بازنشستگی و حقوق بیکاری و ...وی 
افــزود: در حال حاضــر، وضعیت تبلیغــات تئاتر خوب 
نیســت. تلویزیون به تئاتر اهمیت نمی دهد، حمایتی از 
تبلیغات تئاتر صورت نمی گیرد و به سالن های خصوصی 
هــم انتقادات زیادی از نظر حجم اجراها و مبالغ اجاره و 
کیفیت کارها وارد است که به هر قیمتی با هر نوع کیفیت 
پایینی می خواهند مخاطب را به سالن ها بکشانند. تئاتر 

امروز ما بیشتر از نظارت به حمایت نیاز دارد.
محمــد بهرامی، مهدی قلعــه و مریم کاظمی از اعضای 
هیأت مدیره خانــه تئاتر در این گفتگو حاضر بودند که 
هر یک به بخشــی از مشکات تئاتر کشور اشاره کردند.
گفتنی اســت که نــادره رضایی، معــاون هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسامی طی روزهای گذشته با اصناف و 
خانه ها از جمله انجمن گرافیک، خانه موسیقی نیز دیدار 

و گفتگو داشته است.

وضعیت نامناسب خانه تئاتر نشان دهنده وضعیت کلی تئاتر است

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی گفت: اگر گام های مثبتــی برداریم، می توانیم 
اعتمادهای از دست رفته را به زودی بازگردانیم.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی گفت: باید تاش کنیم کسانی که قهر کرده اند 
را بازگردانیم و البته در حل مشــکات برخی هنرمندان دنبال سر و صدا کردن 
نباشیم. بخش اعظم اهالی سینما نسبت به سینمای ایران تعصب دارند، به همین 
دلیل برداشت من این است که اگر گام های مثبتی برداریم، می توانیم اعتمادهای 

از دست رفته را به زودی بازگردانیم.
 ســیدعباس صالحی در نخســتین جلسه شورای سیاســتگذاری چهل وسومین 
جشــنواره فیلم فجر اظهار داشت: متاسفانه  فاصله عمیقی میان جامعه سینمایی 
و بخــش تصمیم گیر پدید آمده که کاهش بی اعتمادی را ســخت می کند ولی 
گام هایی برداشته شده که می تواند امیدوارکننده باشد. مسیری که طی می کنیم 
باید به گونه ای باشــد که وقتی روز ۲۲ بهمن مراســم اختتامیه جشنواره فیلم 
فجر برگزار می شود، با نگاه به پشت سر حس کنیم از راه رفته شرمنده نیستیم.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی با تاکید بر اینکه مسیر پیش رو باید با همگرایی 
هرچه بیشتر طی شــود، بیان کرد: در ارتباط با اصل سینما، جشنواره و راجع به 
برخی مســائل باید بیشــتر گفت وگو کرد. البته ممکن است در جشنواره امسال 
نتوانیم همه خواســته ها را محقق کنیم اما باید چشم انداز مشخص شود و مسیر 

را براساس آن جلو ببریم. 
صالحی با اشــاره به نگاه های مختلف در برگزاری جشنواره فیلم فجر گفت: یک 
نگاه به جشنواره  فجر و سایر جشنواره ها نگاه مناسکی است. مناسک کارکردهایی 

دارد از جمله همکاری و همبســتگی جمعی، بالا بــردن تاب آوری اجتماعی و...
بنابراین نگاه، جشنواره فیلم فجر می تواند همبستگی سینماگران را افزایش دهد. 
البته با توجه به ادوار برگزاری جشــنواره فیلم فجر، نگاه دومی هم به این رویداد 
شکل گرفته که همان نگاه جشــنواره های گلخانه ای است که از طریق آن، یک 
یا چند قالب و گونه تقویت می شــود که در برخی دوره های جشنواره فجر چنین 

رویکردی را شاهد بودیم.
وزیر فرهنگ با تاکید بر این که همه اجزای جشــنواره ای مانند جشــنواره فیلم 
فجر باید به پنج وجه وفادار باشــد، گفت: وجه اقتصاد سینما، وجه اندیشه و هنر 
ســینما، وجه فن آورانه سینما، وجه بین الملل سینما و ســینما به عنوان امری 
انســانی؛ اگر این پنجگانه را بپذیریم باید بررسی کنیم جشنواره ها چه کمکی به 
این پنج ضلع می کنند.وی با تاکید بر اینکه مســیر برگزاری جشنواره فیلم فجر 
باید به گونه ای تعریف شــود که جشنواره امسال متفاوت از گذشته باشد، گفت: 
بخشــی از این هدف باید به صورت نمادین پیگیری شــود تا هنرمندان تغییر را 
لمس کنند. در بخش دیگر نیز باید در اندک زمان باقی مانده بررســی کنیم که 

چگونه می توان تماشاگر فرهیخته قهر کرده، که سابقه دیرینی با جشنواره دارد، 
را بــه آن بازگرداند. هم چنین بدانیم که جشــنواره های فجر در صورت برگزاری 
مناســب، می توانند امید و نشاط اجتماعی ایجاد کنند و اکنون کشور و مردم به 
این نشــاط نیاز دارند. بنابراین شورای سیاســت گذاری باید ایده هایی بدهد که 

جشنواره در این مسیر قرار گیرد.
صالحی ســپس درباره ســوالات مطرح پیرامون جشــنواره فجر این دوره که در 
رســانه ها مطرح می شود، گفت: بحث شفافیت جشــنواره و هزینه های آن مورد 
توجه اســت. شفافیت در منابع و هزینه کرد امر درستی است و باید از نقطه آغاز 

کار با همین  مبنا پیش رویم.
وزیر فرهنگ همچنین درباره جدا شــدن مجدد بخش ملی و بین الملل جشنواره 
فیلم فجر بیان کرد: اگرچه تصمیم گرفته شــده که جشــنواره ملی فیلم فجر از 
جشــنواره بین المللی جدا شــده اما باید بررســی کنیم چگونه می توان در قالب 
جشــنواره ملی فجر هم، ســینمای ایران را در منظر بین الملل قرار دهیم. باید 
بدانیــم تا وقتی آثار را در ارتباط با فضای بیرونــی قرار ندهیم، در داخل هم به 
خوبی دیده نمی شوند. دنیا به قدری کوچک شده است که اگر کاری را صرفا در 
فضــای داخلی انجام دهیم و پژواک بیرونی پیدا نکند، در داخل هم جایگاه خود 
را نخواهد یافت. در واقع باید این تفکیک را اینگونه تفســیر کنیم که اگرچه کار 
تخصصی بین المللی در قالب جشنواره بین الملل فجر در سال آینده انجام خواهد 
شد اما جشنواره فجر در بهمن ماه  هم، نباید از روایت بین المللی دور بماند و برای 

این امر نیز باید چاره اندیشی کرد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 در حل مشکلات 

دنبال سر و صدا کردن نباشیم

زندگی پروانه معصومی مستند شد
همزمان با سالگرد درگذشت پروانه معصومی، مستندی با عنوان »پروانه« درباره 

زندگی این هنرمند فقید ساخته شده و از تلویزیون پخش خواهد شد.
زندگی نامه زنده یــاد پروانه معصومی، بازیگر ســینما و تلویزیون ایران در قالب 
یک مستند به ســفارش سیمافیلم و به کارگردانی ایمان احمدی، به زودی روی 
آنتن تلویزیون خواهد رفت.»پروانه« اولین مستند ساخته شده درباره این بازیگر 

ســینما و تلویزیون اســت که روایتگــر زندگی او از تولد تا فقــدان خواهد بود. 
ابوطالــب و زهرا کبودر آهنگــی، برادر و خواهر، و نیمــا معصومی فرزند پروانه 
معصومــی برای اولین بــار بیانگر خاطراتی از زندگی شــخصی این بازیگر فقید 

خواهند بود.
همچنیــن شــخصیت هایی از جمله علیرضا زرین دســت، اکبر نبوی، انســیه 
شاه حسینی، داریوش یاری، بهروز افخمی، جهانگیر الماسی، ایوب آقاخانی، سید 
احمد میرعایی، خســرو ملکان، نسرین نکیســا، مهدی صباغ زاده، سید مهدی 
حقی، محمود عبدالحســینی، رضا ابوفاضلی و... در این مستند روایتگر خاطراتی 

از نقش آفرینی هــای مانــدگار پروانه معصومی خواهند شــد. پروانه معصومی با 
حضــور به عنوان نقش اول زن در فیلم »رگبار« ســاخته بهرام بیضایی خود را 
بــه جهان بازیگری معرفی کرد و برای نقش آفرینی در »گل های داوودی« جایزه 
بهترین بازیگر نقش اول جشــنواره فجر را از آن خود کرد. او نخســتین بار سال 
۱۳۶۳ در سریال »کوچک جنگلی« به کارگردانی بهروز افخمی در قاب تلویزیون 
حاضر شد و بعدها در سریال هایی چون »امام علی )ع(«، »مسافر ری«، »پلیس 
جوان«، »یوســف پیامبر )ع(« و »مثل هیچکس« بــازی کرد.  پروانه معصومی 

ششم آذر ماه سال گذشته ۱۴۰۲ به علت بیماری درگذشت.


